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Speech Processing in Realistic  
Battlefield Environments 

(RTO-TR-IST-031) 

Executive Summary 
Multilingual speech and language technology is becoming recognized as an important issue for 
international organizations, both civilian and military. For instance, one might want to use a speech coder 
optimized for French in Germany or Turkey. A native speaker of Spanish might want to use a speech 
recognizer trained for American English in a military noise environment. Additionally with the explosion 
of multilingual text material on the web, a British user might want to access Dutch documents using 
English search terms. For reasons such as these, a special task group of the NATO Research and 
Technology Organisation (RTO) started a project on the development and assessment of multilingual 
speech and language applications. 

To stimulate research and evaluation the NATO Research Task Group on Speech and Language 
Technology (IST-031/TG-013) collected databases of speech under battlefield conditions. These databases 
are the Non-Native Civilian Air Traffic Control Speech Corpus, Destined Glory NATO Military Exercise 
Corpus, and the Non-Native Military Air Traffic Control Speech Corpus. Studies conducted by 
participating NATO laboratories and discussed here suggest that many Commercial-off-the-shelf (COTS) 
speech systems, which were designed for civilian conditions cannot be effectively used for battlefield 
conditions. The main findings and recommendations are: 

• It is suggested that the effect of non-native speech in battlefield environments on the speech 
production quality is likely to be detrimental to the effectiveness of communication in general,  
in particular to the performance of communication equipment and weapon systems equipped with 
vocal interfaces (e.g., advanced cockpits, command, control, and communication systems, and 
information warfare). 

• Commercial-off-the-shelf speech recognition systems are not yet able to address the wide speaker 
variability associated with non-native speech in battlefield environments. 

• Databases obtained or collected during this study have been distributed to all participating NATO 
countries, and most are available in CD-ROM format to interested parties. 

• Progress in the field of military based speech technology, including advances in speech based 
system design has been restricted due to the lack of availability of databases of non-native speech 
in battlefield environments. 

• It is foreseen that in the future it will be necessary to improve the coordination of multi-national 
military forces. The need therefore exists for planned simulations of military personnel using a 
wide range of speech technology. 

• Military operations are often conducted under conditions of stress induced by high workload, 
sleep deprivation, fear and emotion, confusion due to conflicting information, psychological 
tension, pain, and other typical conditions encountered in the modern battlefield context. These 
conditions on top of effects on non-native speech in battlefield environments are sure to challenge 
speech technology into the future. 
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Le traitement de la parole en environnement  
de combat réaliste 

(RTO-TR-IST-031) 

Synthèse 
La technologie de la parole et du langage multilingue commence à être reconnue comme un enjeu important 
par les organisations internationales civiles et militaires. Par exemple, on peut demander à utiliser un codeur 
vocal optimisé pour le Français en Allemagne ou en Turquie. Un hispanophone peut demander à utiliser un 
dispositif de reconnaissance vocale qualifié pour de l’anglo-américain dans un environnement militaire 
bruyant. De plus, avec l’explosion des textes multilingues sur internet, un utilisateur Britannique peut 
demander d’accéder à des documents Hollandais en utilisant des termes de recherche Anglais. Pour de telles 
raisons, un groupe opérationnel spécial de l’Organisation de la Recherche et de la Technologie (RTO) de 
l’OTAN a débuté un projet sur le développement et l’évaluation des applications multilingues de la parole et 
du langage. 

Pour stimuler la recherche et l’évaluation, le Groupe Opérationnel de Recherche sur la Parole et le 
Langage (IST-031/TG-013) de l’OTAN a collationné des données vocales en environnement de combat. 
Ces bases de données sont le Non-Native Civilian Air Traffic Control Speech Corpus, le Destined Glory 
NATO Military Exercise Corpus, et le Non-Native Military Air Traffic Control Speech Corpus. Des études 
conduites par des laboratoires associés à l’OTAN et discutées ici suggèrent que de nombreux systèmes 
vocaux disponibles dans le commerce (COTS), conçus pour les civils en temps de paix, ne peuvent pas 
être efficacement utilisés au combat. Les principales conclusions et recommandations sont les suivantes : 

• On pense que l’usage d’une langue non-maternelle dans un environnement de champ de bataille a 
un effet sur la qualité de la production vocale et peut être dommageable à l’efficacité de la 
communication en général, et en particulier pour les performances des équipements de 
communication et des systèmes d’armes équipés d’interfaces vocales (par exemple les cockpits 
évolués, les systèmes de commandement, de contrôle et de communication et de guerre de 
l’information). 

• Les systèmes de reconnaissance du commerce ne sont pas encore capables de prendre en compte 
les différents modes d’utilisation dus à l’usage d’une langue non maternelle en environnement de 
combat. 

• Les bases de données obtenues ou recueillies durant cette étude ont été distribuées à toutes les 
Nations participantes de l’OTAN et sont disponibles pour la plupart sur format CD-ROM pour les 
intéressés. 

• Les progrès dans le domaine de la technologie vocale militaire, incluant des avancées dans la 
conception des systèmes vocaux, ont été limités à cause du manque de disponibilité des bases de  
données d’expression en langue non maternelle en environnement de combat. 

• Il est à prévoir que dans le futur, il sera nécessaire d’améliorer la coordination des forces 
militaires multinationales. En conséquence, le besoin se fait sentir de simulations programmées de 
personnels militaires utilisant une grande variété de technologies de langages. 

• Les opérations militaires sont souvent conduites dans des conditions de stress induites par la forte 
charge de travail, la privation de sommeil, la peur et l’émotion, la confusion due aux informations 
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contradictoires, la tension psychologique, la souffrance et autres conditions rencontrées sur le 
champ de bataille moderne. Ces conditions, qui sont parmi les premières à influer sur l’expression 
dans une langue non maternelle au combat seront assurément un enjeu de la technologie du 
langage dans le futur. 
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